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... ایس�تاده بودم که حس کردم چیزی به پهلویم خورد و 
کمرم را نصف کرد! حس بادکنکی را داشتم که بادش را خالی 
می کردن�د. قب�ل از این که بیفتم، خون را دیدیم که با فش�ار 
زیادی از کمر و پهلویم به بیرون می جهید؛ درست مثل کسی 
که انگش�ت روی شیلنگ آب پرفشاری بفشارد و آب با فشار 
از آن بیرون بجهد!... جهان سیاه شد. چیزی نمی دیدم. خاک 
سرد بود؛ ولی هنوز داشتم می شنیدم و حس می کردم. زمین 
می لرزید و بچه ها همدیگر و مرا صدا می زدند. ناگهان سکوت 
ش�د. خ�ودم را تنهای تنه�ا در جای کاملًا تاریکی احس�اس 
می کردم؛ جایی که نه صدا داشت، نه نور، نه انفجار، نه پدافند، نه 
هواپیما و... یک محیط بسته بود که فشار می داد. دنبال روشنی 
ب�ودم: »یعنی مرده ام؟ پس چرا همه جا تاریکه... مگه ش�هید 
به روش�نایی نمی رس�ه؟« منتظر کسی بودم که فکر می کردم 
ب�ه زودی خواهد آمد و مژده خواه�د داد و مرا با خود خواهد 
برد. به آنچه از احادیث خوانده و فهمیده بودم، فکر می کردم. 
هیچ وقت به آن شدت منتظر و مشتاق یک ذره نور نبودم. در 
آن حال تنهایی و بیخودی، دس�تی را روی دستم حس کردم. 
دست، نوازشم می کرد و تکانم می داد. به تدریج صداهایی هم 
وارد دنیای سیاه شده بود؛ صداهایی عجیب و غریب، کلفت و 
بلند که گاه شبیه گریه بود. سعی کردم دستی را که دستم را 

در خود داشت، فشار بدهم...!

قسمتی از کتاب لشکر خوبان:

* با تشکر از شما که قبول زحمت کردید و از تبریز به تهران آمدید. 
آقای رضایی در ابتدا از خودتان بگویید. الان چند سال دارید و مشغول 

چه کاری هستید؟
- به نام خدا و با سلام و درود به روان مطهر و ملکوتی رهبر انقلاب اسلامی 
حضرت امام خمینی)ره( و ش��هدای انقلاب و دفاع مقدس. بنده مهدی رضایی 

هستم که در جبهه مهدیقلی صدایم می کردند. الان هم 48 سالم است.
* چی شد به جبهه رفتید؟

- س��ال 1360 که بنده در کلاس س��وم راهنمایی بودم، فضای شهر تبریز 
خیلی سیاس��ی ش��ده بود. جریانات و گروه های مختلف سیاسی در تبریز فعال 
بودند. از خلق مسلمان گرفته تا گروهک منافقین و حتی لیدرهای این گروهک 
اکثراً از این شهر بودند. مثل موسی خیابانی، حنیف نژاد و... خب در آن فضا خدا 
توفیق داد که ما در خط انقلاب اسلامی باشیم. لذا آبان سال 60 به جبهه رفتم 
و در آنجا بودم تا یکی دو سال بعد از اتمام جنگ که از جبهه به تبریز برگشتم و 
تحصیلاتم را ابتدا در رشته فلسفه در سطح کارشناسی شروع کردم و بعد هم در 
مقطع کارشناسی ارشد به تحصیل در رشته شهرسازی پرداختم بعد هم ازدواج 
کردم که حاصل این ازدواج سه فرزند پسر است که خداوند به ما عنایت فرمود.

* در اوائل دهه 70 که ما به تدریج شروع 
به ثبت خاطرات کردیم متاسفانه ذهنیت 

مسئولان ذی ربط و متولیان فرهنگی این گونه 
بود که به ما می گفتند سعی کنید حجم 

خاطرات و حجم کتاب دفاع مقدس کم باشد. در 
حالی که اگر امروز من را مسئول این کار بکنند 
می گویم که هر موردی، هر سندی یا هر گفته ای 

از آن دوران انتشار پیدا کند و حذف نشود.

* بنده بعد از جنگ 
جاه�ای  خیل�ی  در 
حس�اس و خطرناک 
مش�غول ش�دم ولی 
از هی�چ ک�دام آنها 
در  چندانی  خاط�ره 
اس�ت  نمانده  ذهنم 
ام�ا خاط�رات دفاع 
مقدس و حتی روزها 
و لحظه های آن را به 

* من تعبیری درباره جبهه دارم مبنی بر اینکه ما 
در جبهه در بهشت بودیم و حالا از بهشت رانده 
شده ایم. به همین دلیل مرور آن خاطرات برایم 

شیرین و در عین حال همراه با حسرت است.

خوبی به ی�اد دارم. فکر می کن�م این توفیقی 
است که خدا عنایت فرموده که حتی در زمان 
روایت آن خاطرات هم- در بعضی موارد- آن 
ق�در دقیق می گفتم که خانم س�پهری نیاز به 

بازنویسی نمی دیدند.

* هر سه کتاب باغ ملکوت، لشکر خوبان و 
نورالدین پسر ایران کتاب سال شدند حتی کتاب 
لشکر خوبان یکی از کتاب های برگزیده ربع قرن 
کتاب های دفاع مقدس شد. همچنین حضرت آقا 
درباره دو کتاب »لشکر خوبان« و »نورالدین پسر 

ایران« عنایتی داشتند و نظراتی را فرمودند.

 گفت وگو: کمال احمدی

گفت وگو با مهدی رضایی راوی کتاب لشکر خوبان :

جنگ ادامه دارد...

دلی��ل این هم که الان از تبریز به ته��ران آمدم برای این بود که مقدمات 
سفرحج واجب فراهم شده و خب توفیقی شد خدمت شما هم رسیدم.

* فرزندانتان چند سال دارند؟
- پس��ر بزرگم متولد س��ال 71 اس��ت که 22 س��ال دارد و رشته پزشکی 
می خواند. پس��ر وسطی که سجاد نام دارد متولد 73 است و 20 سالش است و 
در رشته مهندسی پزشکی تحصیل می کند. فرزند کوچکم هم که محمد صدرا 

است 6 سال دارد و خودش می گوید من مهد کودک قبول شدم.
* چه زمانی ازدواج کردید؟

- سال 69
* چند درصد جانبازی دارید؟

- 70 درصد!
* همسرتان با وضعیت شما مشکلی نداشتند؟

- چه مشکلی؟ از خداش هم هست )خنده(
* چه شد که تصمیم به ثبت خاطرات دفاع مقدس گرفتید. ظاهرا 

همین خاطرات بعدها به کتاب لشگر خوبان تبدیل شد؟
- در طول جنگ، ما ش��اهد صحنه های تلخ و ش��یرین فراوانی بودیم که 
دوس��تان و همرزم��ان مومن ما این صحنه ها را خل��ق می کردند. در عین حال 
چون بنده در واحد اطلاعات عملیات لشگر عاشورا بودم خاطرات زیادی هم از 
این واحد داش��تم. زیرا کار در واحد اطلاعات عملیات به گونه ای بود که گویی 
هر روز بچه ها در عملیات هستند و هر روز در دل دشمن مشغول کارند. لذا این 
فضا باعث ش��ده بود که همه خالص و مخلص برای خدا بودند و همه احس��اس 
می کردیم که امش��ب دیگر آخرین شب زندگی ماست به همین جهت همه در 
راه خدا گام برمی داش��تند و این جو، یک صفا و صمیمیت خاصی به آن جمع 
داده بود. بعد از جنگ خیلی دلم می خواس��ت که فرهنگ حاکم بر آن جمع و 
روابط دوستان در جبهه و خاطرات آن زمان در جایی ثبت شود چون احساس 
می کردم آیندگان ما و نس��ل های بعدی ارزش این کار را خواهند فهمید. شاید 
در آن مقطع ما این ارزش ها را به آن صورت درک نمی کردیم ولی آن فرهنگ 

زیبا جزو افتخارات ملت ماست و باید در جایی ثبت و ضبط شود.
به همین دلیل بنده ثبت آن خاطرات و صحنه های تلخ و شیرین را برای 
خودم تکلیف می دانس��تم. البته بازگو کردن خاطرات و جمع بندی آنها خیلی 
س��خت بود. چون در زمان جنگ به دلی��ل مجروحیت های فراوان بدنم نیاز به 
عمل های زیادی داشت ولی من اغلب آنها را به بعد موکول می کردم. چون فکر 
می کردم که ما قرار است شهید شویم. پس چرا دیگر هزینه اضافی از بیت المال 

برای ما صورت گیرد.
ام��ا ب��ه هر حال مصلحت الهی بر این بود که بعد از جنگ زنده بمانیم لذا 
عمده س��ال های دهه 70 )یعنی بین س��ال 1370 تا 1380( را در بیمارستان 
سپری می کردم و پزشکان مشغول انجام عمل جراحی بر روی بنده بودند. مثلا 

فقط 17 عمل جراحی بر روی سینه ام صورت گرفت.
* کلا چند عمل کرده اید؟

- 32 بار تا حالا عمل کرده ام که اکثرش هم بعد از جنگ بوده است. به هر 
حال این وضعیت باعث شده بود تا ماجرای ثبت خاطرات به آسانی میسر نشود.

از س��وی دیگر خانم س��پهری ک��ه زحمت ثبت و بازنویس��ی خاطرات را 
می کشیدند به نظرم فکر می کردند که چون ما رفتنی هستیم لذا تلاش می کردند 
که ما این خاطرات را هرچه زودتر بگوییم و کامل کنیم ولی در مجموع تلاش 
ما این بود که این خاطرات ثبت و ضبط شود که خب الحمدلله این کار تا حد 

زیادی صورت گرفت.
* آیا در کتاب لشکر خوبان خاطراتی وجود دارد که شما آنها را به 

طور کامل بازگو نکرده اید؟
- ببینید در اوائل دهه 70 که ما به تدریج شروع به ثبت خاطرات کردیم 
متاس��فانه ذهنیت مسئولان ذی ربط و متولیان فرهنگی این گونه بود که به ما 
می گفتند س��عی کنید حجم خاطرات و حجم کتاب دفاع مقدس کم باشد. در 
حالی که اگر امروز من را مس��ئول ای��ن کار بکنند می گویم که هر موردی، هر 
س��ندی یا هر گفته ای از آن دوران انتش��ار پیدا کند و حذف نشود. دلیلش هم 
این اس��ت که ش��اید الان شاید ما نتوانیم از آن گفته یا سند بهره ای ببریم ولی 

آیندگان از آن بهره خواهند برد.
به هر روی، در دهه 70 خیلی بر خلاصه گویی تاکید می شد و چون کتاب 
لشکر خوبان عمدتا در این دهه ثبت و ضبط شده شاید خاطراتی باشد که در آن 
گفته نشده است. البته مطالبی هم هست که به اعتقادات دینی ما و رفتاری که 
از بزرگان جبهه مثل آقامهدی باکری یا حمیدآقای باکری آموختیم، برمی گردد.

* مگر رفتار آقامهدی باکری چگونه بود؟
- خب آقامهدی فرمانده لشکر بود و در این لشکر هم تعداد زیادی فرمانده 
گردان بودند که بس��یاری از آنها ش��جاعت بالا و استقامت عجیبی داشتند ولی 
شاید یک فرمانده گردان هم این صفات را نداشت اما منش و رفتار و بزرگمردی 
آقامهدی این گونه بود که ش��اید تغییراتی در گردان ها می داد ولی هرگز آبروی 

آن فرمانده گردان را نمی برد و شخصیتش را حفظ می کرد.

* یعنی اگر فرمانده گردان خطا می کرد، آبرویش را نمی برد؟
- در مورد خطا که طبق موازین شرعی عمل می کرد ولی در مجموع این 
مسائل را در بوق و کرنا نمی کرد. اصلا شخصیت آقامهدی این گونه بود که حتی 
اخلاق را در قبال دش��من هم رعای��ت می کرد. مثلا در عملیاتی بچه ها از روی 
جنازه بعثی ها رد می ش��دند ولی آقامهدی بلافاصله تذکر می داد که این کار را 
نکنید و پا روی جنازه دش��من نگذارید. خب این ش��خصیت والای آقامهدی را 
نش��ان می داد که حتی می گفت به جنازه دشمن هم بی احترامی نکنید، گلوله 
نزنید و خلاصه هر تشریفاتی که قرار بود برای بچه های ما اجرا شود آقا مهدی 
می گفت برای جنازه های دشمن هم باید رعایت شود. مثلا اگر قرار بود نیروهای 
تعاون برای شناسایی و جمع آوری اجساد اقدام کنند خب ایشان تذکر می دادند 

که همین اقدام درباره نیروهای دشمن هم اعمال شود.
بنابراین بر اس��اس رفتاری که ما از فرماندهان خود آموخته بودیم ش��اید 
بعضی موارد بر این مبنا در کتاب گفته نشده است ولی در مجموع تلاش شده 

نکته ای فروگذار نماند. 
* ظاهرا ماجرای خاطره گویی شما که منجر به کتاب لشگر خوبان 
شده از یک جمع دوستانه آغاز شده است، لطفا قدری درباره آن جمع 

و نتایجش بگویید.
- من یک دوستی از زمان جنگ داشتم که اهل قلم بود و دستی در شعر و 
شاعری داشت؛ آقای سیدقاسم ناظمی! ایشان بعد از جنگ در حوزه هنری سازمان 
تبلیغات در شهر تبریز مسئولیت سینماهای شهر را برعهده داشت. خب آن موقع 
هم )اوایل دهه 70( امکانات مثل الان به وفور نبود و ایشان هم دستش زیاد باز 
نبود. بر همین مبنا یک اتاقی را در طبقه دوم یک سینما به جمعی از دوستان 
رزمنده داد تا برای بازگویی و تدوین خاطرات دفاع مقدس از آن استفاده کنند.

این دوس��ت مسئول ما همچنین برای اینکه شیوه روایت گری خاطرات را 
ب��ه ما بیاموزد تعدادی از کتاب ه��ای جنگ جهانی دوم را هم به ما داد و گفت 

مطالعه کنید و ببینید آنها چگونه خاطرات را بازگو کرده اند.
خلاصه این دوست ما برای جمع آوری خاطرات خیلی تلاش می کرد و سعی 
داشت با دعوت از بچه های رزمنده آنها را وادار به بازگویی خاطراتشان کند. خب 
می دانید که رزمندگان همه یک روحیه ای داش��تند که از ریا و خودنمایی فرار 
می کردند. به همین دلیل وقتی که به آنها گفته می ش��د خاطراتتان را بگویید 
احساس می کردند که دارند ریا می کنند و اغلب نمی گفتند ولی بالاخره با  اصرار 
فراوان بعضی از دوستان خاطراتشان را به زبان آوردند. از آن جمع که برخی از 
دوستان خاطراتشان را گفتند و ضبط شد بعدها چند کتاب بیرون آمد که یکی 
از آنها کتاب »لش��کر خوبان« اس��ت و دیگری کتاب »نورالدین پسر ایران« که 

خاطرات آقای سید نورالدین عافی است.
کتاب بعدی »باغ ملکوت« برای آزاده بزرگوار مهدی لندرودی بود. همچنین 
کتاب »همه دوستان من« که دربرگیرنده خاطرات آقای فرج قلی زاده و کتاب 
»خداحافظ سردار« که جمع شده توسط سیدقاسم ناظمی است. خلاصه در آن 

زمان و از آن جمع این کتاب  ها بیرون آمد.
* از این کتاب ها، کدامشان کتاب سال شد؟

- هر سه کتاب باغ ملکوت، لشکر خوبان و نورالدین پسر ایران کتاب سال 
شدند حتی کتاب لشکر خوبان یکی از کتاب های برگزیده ربع قرن کتاب های دفاع 
مقدس شد. همچنین حضرت آقا درباره دو کتاب »لشکر خوبان« و »نورالدین 

پسر ایران« عنایتی داشتند و نظراتی را فرمودند.
* شما ظاهرا خدمت حضرت آقا هم رفتید؟

- بله پارسال رفتیم. اتفاقا ماجرای رفتن بنده به محضر آقا هم شاید جالب 
باش��د. قضیه این طور  بود که در س��وم مهر 92 یادواره شهدای اطلاعات لشکر 
عاشورا در تبریز برگزار می شد. در  این یادواره در حوزه نشر، کار خاصی انجام 

نشده بود، و به تبع آن، چیزی هم منتشر نشده بود.
در حالی که من دلم می خواست حداقل کتاب لشکر خوبان در این یادواره 

معرفی می شد، البته فکر می کنم این نظر من، وسوسه شیطان بود.
* چرا؟

- چون دلم می خواس��ت این کار بش��ود. یعنی خواس��ت دلم مطرح بود. 
خوش��بختانه برگزارکنندگان ی��ادواره هم اصلا این کت��اب را مطرح نکردند و 
همین مسئله مرا خیلی دلگیر کرد. خلاصه، همین طور که در مراسم یادواره بر 
روی پله های تالار وحدت دانشگاه تبریز نشسته بودم و غرق در افکار گلایه آمیز 
بودم ناگهان گویی کس��ی در عمق وجودم نهیب زد که مهدی! کاری که برای 
شهدا و خدا کردی می خواهی با چه چیزی معامله کنی؟ اگر قرار است چیزی 
بدهند که ارزش داشته باشد خود شهدا آن را خواهند داد. خلاصه این حرف ها 
را با خودم گفتم و از دوس��تان شهیدم معذر ت خواهی کردم و گفتم »شهیدان 
مهدی داوودی«، »یعقوبی«، »شکاری«، »محمدیان«، »احمد یوسفی«، »محمد 
محمدپور« مرا ببخشید، شیطان گولم زد و من اشتباه کردم. اگر قرار است اتفاقی 

بیفتد شما باید بخواهید و من کاره ای نیستم.«
همین طور که نشسته بودم و از شهدا عذرخواهی می کردم، نمی دانم چقدر 
طول کشید مثلا پنج دقیقه یا بیشتر نگذشته بود که یکی از دوستان با تلفنم 
تماس گرفت و گفت که از دفتر رهبر معظم انقلاب تماس گرفته اند و گفته اند 
که حضرت آقا کتاب شما را خوانده اند و یک تقریظی بر آن نوشته اند و قرار است 
مراس��می در پانزدهم مهر در این باره برگزار ش��ود. به تاریخ مراسم دقت کنید. 
من س��ه مهر از اینکه در یک یادواره کتابم را منتش��ر نکرده بودند ناراحت بودم 

ولی در 15 مهر یعنی به فاصله کمتر از دو هفته قرار بود برای تجلیل از کتاب 
به محضر رهبر انقلاب ش��رفیاب شوم. خلاصه وقتی این برنامه را به من گفتند 
بلافاصله با خودم نجوا کردم که این یقینا کار شهداست. و واقعا هم همین گونه 

بود: چون من لایق تجلیل آقا نبودم و حضرت آقا لطف کردند. 
* بعد از اینکه خدمت حضرت آقا رس�یدید اولین واکنش ایش�ان 

چه بود؟
- بنده به اتفاق جمعی از دوس��تان لش��کر عاشورا خدمت ایشان رسیدیم. 
وقتی ایشان برای اقامه نماز جماعت تشریف آوردند، ابتدا شروع به احوالپرسی 
با رفقا کردند و همین که به بنده حقیر رسیدند فرمودند »آقای رضایی خوش 
آمدی��د« م��ن تعجبم کردم چ��ون بنده را قبلا ندیده بودند ول��ی در این دیدار 

بلافاصله حقیر را شناختند.
* ظاهرا حضرت آقا در جایی گفته بودند که من وقتی کتاب لشکر 

خوبان را می خواندم چند بار گریستم. آیا این صحت دارد؟
- علی الظاهر در یکی از بازدیدهایشان از نمایشگاه کتاب که چند سال قبل 
رفته بودند وقتی کتاب لشکر خوبان را می بینند خطاب به جمعی که همراهشان 
بوده اند می فرمایند »این کتاب پر اس��ت از اعجاز و عظمت رزمندگان غواص و 
اطلاعات - عملیات جنگ؛ وقتی این را مطالعه می کردم بارها و بارها متاثر شدم.«

* کتاب تاکنون چند بار تجدید چاپ شده است؟
- فکر می کنم به چاپ شصتم رسیده است.

* تاثیر کتاب بر روی جوانان را چگونه دیده اید؟
ب��ا جوانانی که برخورد داش��تم به خصوص دانش��جویان که من از طریق 
س��فرهای راهیان نور با آ نها ارتباط دارم از فرهنگ و ادبیات دفاع مقدس تاثیر 

فراوانی گرفته اند.
* آیا پس از چاپ کتاب، اتفاق شیرینی برای شما رخ داده است؟

- اتف��اق جالب قبل از چاپ کت��اب رخ داد. ماجرا اینطور بود که وقتی ما 
داشتیم خاطرات جبهه را ضبط می کردیم قرار شد خانم سپهری نوارها را پیاده 
کنند و بعد بدهند به یک نویسنده. آن موقع خانم سپهری نویسنده نبودند بلکه 

یک جوان در جست وجوی حقیقت بودند.
* چه سالی بود؟

- گمان می کنم حدود س��الهای 73 یا 74 بود. وقتی که ایش��ان پیش من 
آمدند گفتند ما یک آشنایی داریم که می گوید شهید ورمزیاری که از دوستان 

شما در جبهه بوده خاطراتش را با خط خودش نوشته است.
ل��ذا من این خاط��رات را می خواهم. بنده به جهت ارتباطی که با ش��هید 
ورمزیاری و خانواده ایشان داشته هماهنگ کردم و خاطرات آن شهید گرفته شد.
این خاطرات خودش قصه ای دارد. قصه این است که بنده با شهید ورمزیاری 
در عملیات مس��لم بن عقیل که با رمز »یا ابوالفضل العباس« انجام ش��د، همرزم 
ب��ودم. بچه ه��ا در این عملیات آب قمقمه ها را خالی کرده بودند و می گفتند در 
عملیاتی که با رمز حضرت ابوالفضل علیه السلام باشد ما با خودمان آب نمی بریم. 
به همین دلیل اکثر شهدا و مجروحین این عملیات تشنه شهید و مجروح شدند.
خلاصه، در همین عملیات ش��هید ورمزیاری از سینه اش گلوله خورد من 

هم مجروح شدم.
ش��هید ورمزیاری به حالت بیهوشی در منطقه عملیاتی ماند و ما به عقب 

برگشتیم.
بعد از گذشت سه ماه از این عملیات ناگهان من در جایی ایشان را زنده دیدم. 
خیلی تعجب کردم پرسیدم شما چگونه برگشتی؟ طبیعتا یا باید اسیر یا شهید 
می شدید امکان بازگشت برای شما نبود. ایشان فقط گفت: »ماجرا به یک جریان 
آب برمی گردد.« من هر چه اصرار کردم که ماجرای آب را بگوید ایشان نگفت.

تا اینکه شهید ورمزیاری بعدا در عملیات خیبر شهید شد و از ایشان یک 
دفترچه خاطرات باقی ماند. حالا رسیدیم به همان دفترچه ای که خانم سپهری 

آن را گرفت.
 ش��هید ورمزیاری در آن دفترچه جریان آب را که یک ماجرای مفصل و 
عجیبی است توضیح داده و آخرش هم نوشته است دوستان خیلی اصرار کردند 
که من این ماجرا را بگویم ولی احساس کردم ریا می شود لذا آن را می نویسم 
تا بعد از ش��هادتم اگر این نوش��ته دست ش��ما افتاد هر طور صلاح دانستید آن 

را نشر بدهید.
یعنی کلمه نشر را شهید آورده بود. با دیدن این کلمه من احساس کردم 
که ش��هدای ما می خواهند این خاطرات منتش��ر نشود. لذا عزمم را برای انتشار 
کتاب لش��کر خوبان که همه اش خاطراتی از ش��هیدان است جزم کردم و آن را 

منتشر ساختم.
البته درباره خانم س��پهری هم من نمی توانم به جای ایشان صحبت کنم 

ولی احس��اس می کردم ایش��ان هم با این خاطرات بزرگ می شوند و شخصیت 
پیدا می کنند.

* کتاب روی خود شما چه تاثیری گذاشت؟
- اولاً نه فقط خود کتاب بلکه فراتر از کتاب بر من تاثیر گذاشت. یعنی ما 
همیش��ه در جمع دوستان رزمنده که قرار می گیریم مدام آن خاطرات را مرور 

می کنیم و تاثیر می گیریم.
من تعبیری درباره جبهه دارم مبنی بر اینکه ما در جبهه در بهشت بودیم و 
حالا از بهشت رانده شده ایم. به همین دلیل مرور آن خاطرات برایم شیرین و در 
عین حال همراه با حسرت است.چرا که ما شاید روزی حسرت بودن در عاشورا 
را می خوردیم اما با رفتن به جبهه به نوعی در عاشورا قرار گرفتیم، منتها ماندیم. 
امروز هم در حسرت آن عاشوراییان می سوزیم و می سازیم. ذکر آن روزها به یک 
فرهنگ در بین دوستان ما تبدیل شده است و همواره با آنها زندگی می کنیم.

دیگر اینکه بنده بعد از جنگ در خیلی جاهای حساس و خطرناک مشغول 
ش��دم ولی از هیچ کدام آنها خاطره چندانی در ذهنم نمانده اس��ت اما خاطرات 
دفاع مقدس و حتی روزها و لحظه های آن را به خوبی به یاد دارم. فکر می کنم 
این توفیقی است که خدا عنایت فرموده که حتی در زمان روایت آن خاطرات 
هم- در بعضی موارد- آن قدر دقیق می گفتم که خانم سپهری نیاز به بازنویسی 
نمی دیدند. مثل فصل های آخر کتاب. این هم توفیقی است که خداوند عنایت 
کرده که حافظه بنده روزها و صحنه های دفاع مقدس را به خوبی ثبت و ضبط 

کرده است و شاید این هم برای دادن زکات نعمت است!
* در بخش هایی از کتاب ما شاهد فراز و فرودهای متعددی هستیم 
مثلاً  در همان اوایل کتاب ش�ما در یک منطقه عملیاتی دو بار مجروح 
می ش�وید ولی چند س�طر بعد می گویید اینها چیزی نب�ود. دلیل این 

وضعیت و آن فراز و فرود چه بود؟
- هر اتفاقی اولش به نظر بزرگ می آید ولی بعد معلوم می شود که خیلی 
هم بزرگ و مهم نبوده است. به خصوص این قاعده درباره ما که در سنین جوانی 
به جبهه رفته بودیم و در همان نخستین عملیات یعنی فتح المبین چند ترکش 

ریز خوردیم، بیشتر صادق است.
بنده در همان شب عملیات فتح المبین دو بار مجروح شدم ولی بعد از اینکه 
مدتی در وسط میدان مین ماندم و قدری خودم را پیدا کردم دیدم علی رغم همان 
وضعیت ترکش خورده بازهم می توانم با دشمن درگیر شوم و اساساً آن دو سه 
تا ترکش مجروحیت اول چیزی نبود و حتی مجروحیت بعدی هم چیزی نبود. 
البته این وضعیت نه برای بنده بلکه؛ در خصوص تمامی رزمندگان صادق بود. 
آنها با وجودی که چند بار مجروح می شدند ولی عقب نمی رفتند و می ماندند. 
مگر اینکه مجروحیتشان خیلی زیاد می شد. نمونه دیگری که باز هم من مجروح 
ش��دم و عقب نرفتم به اواخر جنگ و ارتفاعات قامیش مربوط می شود. در آنجا 
برف زیادی باریده بود و بچه ها مشغول برف زدن به یکدیگر بودند. در همین اثنا 
ناگهان من احس��اس کردم یک چیزی به سینه ام اصابت کرد. اولش فکر کردم 

بچه ها با گلوله برفی مرا زده اند.
با لحن اعتراضی گفتم بابا چرا ما را می زنید ما که به شما برف نزدیم ولی 
بعد از چند لحظه دیدم یک گرمایی از سینه ام بلند می شود و خون جاری است. 
آن وقت فهمیدم یک گلوله سرگردان دشمن به سینه ام خورده است. این مسئله 
باعث نشد به عقب برگردم و آن گلوله خوردن را هم به شوخی گرفتیم. یکی از 
بچه ها به شوخی می گفت بگذار با دندانم گلوله رابکشم بیرون! دیگری می گفت 
بگذار انبردست بیاورم، دست آخر هم یکی از بچه ها گلوله را با دم باریک بیرون 
کشید و ما هم حتی به بهداری برای پانسمان نرفتیم و فقط همان جا یک گاز 
و بتادین بر رویش زدیم و در منطقه ماندیم. خلاصه اینکه مجروح ش��دن های 

باز هم در جبهه ماندم.
* با آن وضعیت چگونه به جبهه رفتید؟

- آقای حرمتی که آن زمان مسئولمان بود یک روز به عیادتم آمد. از آنجا 
که مس��ئول هم ماش��ین دارد من هم فرصت را مناسب دیدم شروع به التماس 

کردم و ایشان هم در نهایت ما را با ماشینش به جبهه برد.
* مادرتان مخالفت نکرد؟

- برایش عادی شده بود. اتفاقا خوب است در اینجا نکته ای را بگویم و آن 
این که ما مدام از رزمنده ها می گوییم ولی از حماسه  مادران آنها نمی گوییم. به 
خصوص مادران شهدا که به خاطر اسلام و انقلاب صبر عظیمی می کردند. مثلا 
حاضر بودند برای این که دشمن گریه آنها را نبیند فرزندشان را خودشان داخل 
قبر بگذارند یا شیرینی پخش می کردند و می گفتند شیرینی دامادی فرزندشان 
است. واقعا این صحنه ها پر از عزت و عظمت است. اینها به سخره گرفتن مرگ 
و کم ش��مردن دش��من است. مادر ما هم همین طور بود. شما تصور کنید یک 
رزمنده که زخمش عفونی است و هر روز سه چهار بار تشکش خیس می شود و 
بوی تعفن همه جا را می گیرد ولی مادر او آن تشک را روزی سه چهار بار تمیز 
می کند و مثل دسته گل بستر رزمنده را نگه می دارد این کارها در سرمای شدید 
تبریز دشواری مضاعفی پیدا می کند. من بعدها خودم شنیدم که بعد از این که 
من به جبهه رفتم مادرم ملحفه های بس��ترم را شسته و تمیز کرده و گفته بود 

اینها را برای تبرک نگه می دارم.
* ش�ما در واحد اطلاعات عملیات بودید. یکی از اصطلاحات رایج 
رزمندگان این واحد در جبهه همان اصطلاح معروف »گفتند نگید« است 
که اتفاقا حضرت آقا هم به این اصطلاح در دیدار ش�ما با ایش�ان اشاره 

کردند. واقعا چه چیزهایی بود که نباید گفته می شد؟
- بله حضرت آقا فرمودند که »سینه  بچه های اطلاعات پر از خاطره است 
ولی من نمی دانم چرا اینها را نمی گویند.« من هم بلافاصله یک شوخی کردم و 
در پاسخ فرمایش آقا گفتم »گفتند نگید«! آقا هم فرمودند بله این یک اصطلاح 

اطلاعاتی است.
اما جدای از این مزاح، واقعیت این است که حفظ اطلاعات در زمان جنگ 
موج��ب تضمی��ن عملیات، کم کردن تلفات و نجات جان بچه ها می ش��د، یک 
اندیش��مند در این باره می گوید ارزش یک ریال هزینه برای کس��ب اطلاعات، 

بیشتر از هزاران ریال در زمان رزم است.
حفاظت اطلاعات همین گفتند نگیدهاس��ت. بعضا ما حتی اسامی مناطق 
خودمان را هم عوض می کردیم مثلا ارتفاعات قامیش را می گفتیم عروج. یا به 
ارتفاعات گرده رش می گفتیم نصر. یا به میمک نام بندرعباس گذاش��ته بودیم. 

همه اینها برای حفظ اطلاعات و رد گم کردن دشمن بود.
* با کدام یک از شهدا بیشتر ارتباط دارید و مانوس هستید؟

- همه شهدا در دل ما جا دارند ولی با شهدای واحد اطلاعات عملیات انس 
بیشتری دارم. به خصوص شهید »حسین محمدیان« که جا دارد همین جا از 
حجت الاسلام محمدیان نماینده حضرت آقا در دانشگاه ها یادی بکنیم. من در 
دیدار با حضرت آقا به ایشان گفتم شهید محمدیان که در کتاب نامش را آورده ام 
برادر آقای محمدیان است که آقا هم گفتند عجب برادر ایشان شهید شده است! 
من آنجا دیدم اصلا آقای محمدیان به حضرت آقا نگفته اند که برادر شهید هستند.

علاوه بر شهید محمدیان با شهید محمد محمدپور که از بچگی با هم بزرگ 
شده بودیم ارتباط دارم همچنین با شهید »احمد یوسفی منیر« انس خاصی دارم. 
خاطره ای هم از این شهید دارم. این شهید در مقطعی از جنگ یادداشتی پیش 
من آورد که در آن نوشته بود: »مهدیقلی رضایی اگر شهید شود پیش خداوند 
تبارک و تعالی شفاعت می کند که احمد یوسفی منیر را از رحمت واسعه خود 
محروم نفرماید«. بنده این متن را مغرورانه امضا کردم و بعد همان متن را به نام 
شهید یوسفی نوشتم تا احمد امضا کند. اما آن شهید آخر متن بنده نوشت: »به 

شرطی که مهدیقلی در این راه بماند و آن راه را ادامه دهد«!
این نوشته شهید مثل یک آب داغی بود که بر سرم ریختند.

یک خوابی هم از این شهید سال گذشته دیدم که آن هم حاوی پیامهایی 
بود. پارس��ال خواب دیدم با احمد در جبهه مش��غول جنگیدن هس��تیم. احمد 
رزمنده شجاعی بود. منتها از آن زخمی که زمان شهادتش در بدن داشت دیدم 

خون آمده و خشک شده است.
من در همان عالم خواب به ش��هید احمد گفتم ش��ما دیگر شهید شده اید 
نیازی نیس��ت بجنگید ولی ش��هید احمد در پاسخ گفت نه هنوز جنگ ما تمام 
نشده است. بعد دوباره مجروح شد و گلوله خورد و دوباره خون از او جاری شد. 
من بلافاصله او را بغل کردم و به شدت گریستم. در نهایت او مجدداً شهید شد 

و من درک می کردم که او دوباره شهید شده است.
صبح که از خواب بیدار شدم مدام از خودم می پرسیدم فلسفه  این خواب 
چیست؟ قدری فکر کردم و دیدم شهدا هنوز برای حفظ ارزشها دارند می جنگند. 
استخوان های شهدا که هر از چندی به شهرها می آید موج جدیدی ایجاد می کند. 
البته این خواب یک پیام دیگری هم داشت. برادر شهید همان روز زنگ زد و گفت 
پدرم می گوید سالگرد احمد فرا رسیده و ما چیز زیادی از احمد نمی دانیم خوب 
اس��ت یکی از همرزمانش به مراس��م بیاید و از احمد خاطره بگوید. آنجا بود که 
فهمیدم شهید احمد یوسفی قبل از اینکه پدرش بخواهد، مرا دعوت کرده است.
* آیا رزمندگانی را می شناسید که هنوز خاطراتشان را نگفته باشند 
و با بیان آن خاطرات کتاب های دیگری مثل لشگر خوبان منتشر شود؟

- به نظرم تاکنون همه کتابهایی که منتش��ر ش��ده بیش از نیم درصد و 
حداکثر یک درصد از خاطرات دوران دفاع مقدس نیست. خیلی بیشتر از اینها 
باید گفته ش��ود. حیف که زمان گذش��ته است و بعضی ها بعد از جنگ به دلیل 
مجروحیت ها به شهادت رسیده اند. بعضی ها پیر شده اند و در مشکلات زندگی 
فراموش ش��ده اند. در حالی که حضرت امام می فرمودند »نگذارید پیشکسوتان 
عرصه جهاد و ش��هادت در پیچ و خم زندگی به ورطه فراموشی سپرده شوند.« 

ولی متأسفانه عملًا فراموش شده اند.
بعضی از مردم بچه های رزمنده را فقط در حد التماس دعا می شناسند و به 
همان بسنده می کنند. ما الان رزمنده ای داریم که در اوج مشکلات زندگی اش 
بیکار هم شده است. یا رزمنده ای داریم که در زمان جبهه کارهای بسیار بزرگی 
انجام داد ولی الان برخی مس��ئولین علی رغم توانمندیهای او، به شدت آزارش 
می دهند. با این حال رزمنده یاد شده باز هم به فکر کمک به انقلاب و اسلام است.

جا دارد من همین جا نکته ای را هم متذکر ش��وم. در زمان دفاع مقدس 
فضای سیاس��ی کش��ور به گونه ای بود که اگر به فردی پیشنهاد پست و مقامی 
می ش��د او با تواضع فراوان می گفت من لیاقت ندارم آن یکی ارجح اس��ت. اما 
این روزها متأس��فانه می بینیم افراد با لابی گری های وسیعی که انجام می دهند 
تلاش فراوانی برای استاندار شدن، نماینده مجلس شدن، فرماندار شدن و حتی 
بخشدار شدن انجام می دهند و متأسفانه برای این سمت ها چه کارهایی که بعضاً 
نمی کنند و چه آبروهایی که نمی برند. در حالی که یک رزمنده واقعی و حافظ 
ارزش��ها هرگز اهل لابی و دروغ و تهمت نیس��ت و همین پاکی و صداقت های 
رزمنده باعث ش��ده تا نس��ل جوان الان اغلب آنها را خوب بشناسند و به دنبال 

مطالعه خاطراتشان باشند.
* در پایان اگر نکته دیگری دارید بفرمایید.

- ممنونم. تأکید می کنم که نه تنها من بلکه همه دوستان رزمنده ام همین 
الان هم احساس می کنیم که سرباز اسلام و ولایت هستیم و امروز هم با همه 
مش��کلات قد راس��ت کرده و خود را ش��اداب و جوان و زنده نشان می دهیم و 

آماده رزم هستیم!

پی درپی در جبهه خیلی مهم نبود و این مس��ئله به یک امر عادی تبدیل شده 
بود. شهادت هم برایمان عادی شده بود چون معتقد بودیم این دوست ما امروز 
رفت تا ما را ش��فاعت کند، ان ش��اءالله ما هم فردا می رویم. بنابراین به مس��ائل 

شخصی مان در جنگ اهمیتی نمی دادیم.
* کلًا چند بار مجروح شدید؟

- عملیات فتح المبین دو بار، مس��لم بن عقی��ل دو بار، کربلای چهار یک 
بار، کربلای پنج که 17 روز بعد از کربلای چهار بود یک بار و بیت المقدس هم 

دو بار مجروح شدم.
در همه این مجروحیت ها به جز کربلای پنج اغلب یا به عقب برنمی گشتم 
یا اگر می رفتم خیلی زود برمی گش��تم ول��ی مجروحیت کربلای پنج به قدری 

سخت بود که ما را یک ماه خانه نشین کرد.
البت��ه بع��د از این یک م��اه هم وقتی به جبهه برگش��تم وضعیتم چندان 

عادی نبود.
چون به دلیل عوارض مجروحیت شدید، کیسه کلستومی در بیرون از بدنم 
به همراه خود داشتم.علاوه بر این یک زخم عفونی بزرگ به قطر 15 سانت در 
کمرم داشتم که هر روز مجبور بودم برای تعویض پانسمان آن به بهداری بروم 
یا بچه های واحد اطلاعات زحمت تعویض آن را می کشیدند. علی رغم همه اینها 

کت�اب را که تمام می کنی ش�وق دیدار »آق�ا مهدی« تمام 
وجودت را فرا می گیرد. ابتدا گمان می کنی چون طرف اطلاعاتی 
بوده پس باید برای دیدنش به هر دری بزنی اما وقتی با یک تماس 
ساده تلفنی خیلی زود با تو گرم می گیرد و وعده سفر به تهران 
را می دهد در می یابی بس�یجی های حضرت روح الله خاکی تر از 

این حرفها هستند.
ح�الا راوی کتاب »لش�کر خوبان« که حضرت س�ید علی، 
تقریظی بر کتابش نوشته و آن را شرح ریزه کاری های حیرت انگیز 
دفاع مقدس لقب داده با چهره ای آرام و متبسم روبرویت نشسته 
اس�ت. »آق�ا مهدی« که خ�ودش می گوید در جبهه ب�ه این نام 
صدایش می زدند از بچه های قدیمی لشکر عاشورای تبریز است 
ک�ه در ط�ول بیش از 80 ماه حض�ور در مناطق عملیاتی غرب و 
جنوب بارها تا مرز شهادت پیش رفته و زخمهای فراوانی از آن 
دوران به جان خریده و بیش از 30 بار زیر تیغ جراحی رفته است.
او که از نخبه های واحد اطلاعات عملیات لش�کر آقا مهدی 
باکری بوده صحنه های تلخ و شیرین عجیبی را از عملیات بدر، 
والفجر هش�ت، کربلای چهار و پنج و بیت المقدس دو و س�ه در 
کتابش روایت کرده و مظلومیت رزمندگان اطلاعاتی و غواص را 
به گونه ای شرح کرده که حضرت آقا هم در یکی از دیدارهایشان 
فرمودند: »این کتاب لش�کر خوبان پر است از اعجاب و عظمت 
ناگفته رزمندگان غواص و اطلاعات عملیات جنگ. در ایامی که 

این کتاب را می خواندم بارها و بارها متأثر شدم.«
به هر حال، بیش از این قلم فرسایی درباره سردار مهدیقلی 
رضایی که این روزها با تکیه بر عصا آرام و استوار گام برمی دارد 
حرافی بیجاس�ت پس با هم گفتگو با این جانباز 70 درصد را از 

نظر می گذرانیم که حرفها از زبان او شنیدنی و خواندنی است!

تقریظ حضرت آیت الله العظمی خامنه ای بر کتاب لشکر خوبان


